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N em  elég 
elnevezni

Az egyetemi közvéleményt erősen 
megosztotta a névválasztás kérdése. 
Végül az Egyetemi Tanács 21:11 
arányban a Budapesti Corvinus 
Egyetem elnevezés mellett döntött, 
ami a parlamenti jóváhagyás után 
lesz hivatalos. A döntés azonban 
önmagában aligha biztosítja az új 
név „bevezetésének” sikerét. Az 
alábbiakban hallgatói és oktatói vé
leményeket gyűjtöttünk.

-  Véleményem szerint a lehetsé
ges variációk közül az egyik legjob
bat sikerült kiválasztani. Ez persze 
nem azt jelenti, hogy maradéktala
nul elégedett vagyok. Jobban örül
tem volna, ha a közgazdaságtanhoz 
mégis csak közelebb álló, kevésbé 
általános nevünk van. A probléma 
másik fele, hogy én még a BKE-re 
felvételiztem, de a diplomámon már 
Corvinus lesz... nekem ez akármit is 
mondjanak nem ér ugyanannyit... és 
félek, másoknak se fog.

-  Ez egy nagyon elhibázott lépés 
volt. A Corvinus szó egyszerűen 
semmitmondó.

Folytatás a 2. oldalon

Zsúfolt gólyabáli szezon

Három gólyabált is tartottak az elmúlt hónapban az immár hétkarú egyetemünkön. Túdósítóink az álligos, a 
kertészetis és a közgázos bulin jártak. Ráadásként egy bostoni freshman-beavatási szertartásról is beszámolunk, 
(írásaink az 5. oldalon olvashatók)

Hírek
Az idén A Káldor-dÍjat dr. Dar

vas Zsoltnak ítélte a BKÁE Gazda
ságpolitikai Tanszék vezetése által 
felkért zsűri. A Magyar Nemzeti 
Bank Közgazdasági Főosztály kuta
tási osztály osztályvezető-helyettese 
az árfolyamrendszerekkel kapcsola
tos kutatásaival érdemelte ki az 
Angliában élt magyar közgazdászról 
elnevezett elismerést.

♦>
Kenneth Rice Díjjal tüntették 

ki Kardosné Kaponyi Erzsébetet, a 
Nemzetközi Kapcsolatok Tanszék 
oktatóját, mert kiemelkedő eredmé
nyeket ért el az élenjáró oktatástech
nológia, valamint a hallgatók egyéni 
igényeihez igazodó pedagógiai 
módszer alkalmazásában.

❖
Bibó István-díjjal tüntették ki 

Lánczi Andrást, a Budapesti Közgaz
daság-tudományi és Államigazgatási 
Egyetem Politikatudományi Tanszé
kének vezetőjét. A Magyar Politika- 
tudományi Társaság elnöksége és a 
Bibó István Alapítvány kuratóriuma 
18 jelölt közül, két fordulóban, titkos 
szavazással döntött a díjazottról.

Beruházási lehetőségeket keresünk
December 1-én, már az áj karokkal 
együtt, az egyetemi tanács rektort 
választott. 25:9 arányban, egy ér
vénytelen szavazattal, Dr. Mészáros 
Tamás nyert a korábbi rektor, 
Chikán Attilával szemben. Az új 
rektorral beszélgettem elképzelései
ről, terveiről, céljairól.

-A z Ön rektorsága meglehetősen 
különbözik az elődökétől. Már nem 
csak a Közgáz ügyeit kell kézben tar
tania, hanem az integrációval gyakor
latilag egy új egyetem jött létre, annak 
számos egyedi problémájával. Ráadá
sul most először van az, hogy a nem 
Közgázos karok számukat tekintve 
meghaladják a mieinket. Milyen ne
hézségeket lát a közeljövőben?

-A  karok számát tekintve való
ban többen vannak, a hallgatói lét
szám azonban még mindig a Közgá
zon a legnagyobb. És valóban, nyíl
ván lesznek problémák, én mégsem 
ezekre helyezném a hangsúlyt. Mi
közben készültem a rektorválasztás
ra, sok közös pontot fedeztem fel, 
sok hasonló tárgyat oktatnak, 
például az élelmiszer-gazdálkodási 
karon tanítanak mikroökonómiát, 
marketinget, számvitelt... Természe
tesen az integrálódás folyamatát 
megkönnyíti, hogy az előkészítési 
tárgyalásokon az alapelveket rögzí
tettük, a problémás pontokat alapo
san átrágtuk.

~A rektori programjában említi, 
hogy szeretné kihasználni az integrá

ció szinergiáit. Mit ért pontosan 
ezen? Megvalósulhat az áthallgatás 
más karokra?

-  Először is szeretném, hogy az 
informális kapcsolatok kiépüljenek, 
bízom a hallgatók önszerveződésé
ben, közös szervezetek, bulik, ese
mények életre hívásában. Másrészt, 
ami a formális közösséget megte
remtheti. elképzelhetőnek tartok a

nem is olyan távoli jövőben közös 
TDK-szekciók létrehozását. Nagy 
lépést jelenthet a későbbiekben, ha 
minden intézmény átveszi a bolo
gnai-folyamat alapelveit. Mit is értek 
ez alatt? Az egyik fontos jellemző a 
linearitás, tehát például a Kertészetin 
végzett hallgató a Közgázra jön mas- 
ters-re, Phd-re, vagy egyéb tovább
képzésre. így megvalósulhat a life 
long learning elve, akár az intézmé
nyen belül is. Abban nem hiszek,

hogy mixelt tanulók fognak hozzánk 
járni, bár arra valószínűleg lesz lehe
tőség, hogy egy-egy tárgyat áthall
gassanak, de a fő profilok megma
radnak.

-  Már említette a bolognai-folya
matot. Ennek egyik fontos gondola
ta. hogy erősíteni kell a gyakorlat- 
orientált oktatást. Milyen változáso
kat fog ez okozni az egyetem életé
ben, hiszen az utóbbi évek tendenciá
ja az volt, hogy kemény, elméleti tár
gyak kerüljenek be már az alapszin
tű oktatásba nagy óraszámmal?

-  Valóban, a bolognai-folyamat
ban jelentős hangsúlyt kap a gyakor
latiasság. Ez természetesen nem azt 
jelenti, hogy az elméleti képzés, ami 
mind a Közgázon, mind az ÁF-n, 
mind a KEK-en nagyon erős, háttérbe 
szorulna, hanem azt, hogy a több lép
csős képzési rendszerben alapszinten 
olyan diplomát kapnának kézbe a 
hallgatók, amivel már elboldogulnak 
a munkaerőpiacon, s ha később úgy 
gondolják, hogy tovább szeretnék 
magukat képezni, akkor felsőbb szin
ten tanulhatnak keményebb matema
tikát, ökonometriát, mikrót...

-  Az MTl-nek nyilatkozta, hogy a 
következő évek költségvetéséből több 
milliárd forint hiányzik. Mire gon
dolt evvel kapcsolatban?

-  Nem, én azt nyilatkoztam, hogy 
nem látom azokat a forrásokat, amik 
a következő évek sürgős beruházá
saihoz szükségesek.

Folytatás a 2. oldalon

Szurkoló brigád a lelátón

Na, ilyen még biztosan nem volt intézményünk falai között! Nevezetesen: 
szervezett szurkolói, avagy ahogy nevezni szeretik magukat: ultracsoport 
alakult a Közgázon, egészen pontosan annak is a „messzi Keleten” fekvő  
kollégiumában, Tarkaréten. Nem kellett hozzá több, mint tíz ember, a töb
bi már ment magától.

(Riportunk a 8. oldalon olvasható)
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Beruházási lehetőségeket keresünk

Folytatás az 1. oldalról
-  Első körben megemlíteném a 

budai karok épületeit, amelyek gyö
nyörű környezetben, de igen lerob
bant állapotban vannak. Csak ezek
nek a felújítása 1,5-2 milliárdot igé
nyelne. E mellett mindenki tisztában 
van az égető helyhiánnyal, nincs 
megoldva a könyvtár, a sportlétesít
mények, a kollégiumok, vagy akár a 
nyelvi képzés helyzete sem. Mivel a 
minisztériumi költségvetés jelenleg 
sajnos nem olyan, hogy ezek fejlesz
tésében markáns szerepet vállaljon, 
folytatva az előző rektor által elkez
dett gyakorlatot, megpróbálunk min
den lehetőséget kihasználni, gondol
va itt a magántőke bevonására, eset
leges EU-s, NFT-s pályázatokra, 
hogy szép sorban megteremtsük a 
minőségibb oktatás feltételeit.

-  A programjában megemlítette, 
hogy a hallgatók fizetőképes fo 
gyasztókként jelenjenek meg az 
egyetemen. Mit jelent ez az Ón olva
satában?

-  Abban a szerencsés helyzetben 
vagyunk, hogy minden karunk or
szágos szinten vezető helyet foglal el 
a saját szakterületén, vagy nincs is 
vetélytársa, mint például az AF-nek. I

Ez nemzetközi szinten is presztízst 
jelent, van érdeklődés külföldön az 
egyetemünk képzései iránt. Mindez 
azt jelenti, hogy jól fizető hallgatók 
jelentős bevételt hozhatnak, mindeh
hez természetesen tovább kell fej
leszteni a nyelvi rendszert, a fogadó- 
készséget. Viszont ez fordítva is 
igaz, a magyar hallgatók is könnyeb
ben utazhatnak majd külföldre tanul
ni, egy-egy félévet eltöltve különbö
ző nyelvterületeken. Azt sem tartom 
elképzelhetetlennek, hogy esetleg az 
értük kapott hallgatói normatívát 
magukkal vigyék ezekre az idősza
kokra. Természetesen nem csak a 
cserediákokra gondolok a jól fizető 
fogyasztó alatt, hanem jelentős bevé
telekhez juthat az egyetem MBA, 
különböző részképzések, továbbkép
zések szervezésével, ez azonban már 
olyan minőséget jelent, amelyben a 
vásárló extra szolgáltatásokat vár el 
a pénzéért, gondolok itt például 
SMS-ben, e-mailban való értesíté
sekre, on-line elérhetőségre...

-A z  utolsó kérdésem arra vonat
kozik, hogy most, miután megválasz
tották rektornak, megtartja- e koráb
bi pozícióit, gondolok ez alatt a Kis
vállalkozás-Fejlesztési Központ ve

zetésére, valamint arra, hogy Ön az 
ÁPV Rt. elnöke is?

-  Az előbbiben még nem döntöt
tem, az oktatói státuszomat továbbra 
is megtartom, most februártól ismét 
tartok majd előadásokat stratégiai 
menedzsmentből. A Központ vezeté
sére nyilván kevesebb időm lesz, itt 
majd igyekszünk a munkatársakkal 
megosztani a feladatokat. Az ÁPV 
Rt. vezetése már bonyolultabb kér
dés. Jogilag nem összeegyeztethetet
len, de nyilván össze kell vetni az 
előnyöket és hátrányokat. Előnyként 
jelenik meg, hogy az ott betöltött po
zíciómban sok állami vezetővel, dön
téshozóval találkozom, ez segítheti 
az egyetemet akár anyagi szempont
ból is. Mivel ott nem operatív, hanem 
döntéshozói funkciót töltök be, így 
ez nem jelent folyamatos ottlétet. 
Nyílván még így is jelentős időráfor
dítást igényel, tehát le fogok ülni az 
egyetemi vezetéssel, az ÁPV irányí
tóival, hogy összeegyeztethetőnek 
látják-e a két tevékenységet, s ebbe 
természetesen beleszólása van a mi
niszter úrnak is. Nyilvánvalóan, ha 
úgy látjuk, hogy a kettő nem megy 
együtt, az egyetem javára döntök.

Györgyei Szabó Magdolna

Nem  elég 
elnevezni

Folytatás az 1. oldalról
Úgy gondolom a Közgáz név to

vábbra is szóhasználatban marad, de 
ne csodálkozzon senki, ha majd az 
egyetem elvégzése után elmegy egy 
állásinterjúra, ahol elmondja, hogy a 
Budapesti Corvinus Egyetemen 
végzett, s felteszik neki a kérdést: 
„Hol?”

-  Egy nemzetközi egyetemet vi
zionáló intézmény számára marke
tingszempontból célszerűbb lett vol
na a Corvin Egyetem, Budapest el
nevezés. A nemzetközi márkanevek 
kapcsán a legfontosabb szempont, 
hogy a név legyen rövid, frappáns, 
minden nyelven könnyen kiejthető 
és azonosan leírható név. Például a 
Harvard azért is lett „jó egyetem” 
szimbóluma, mert könnyen kiejthe
tő a márkanév.

-  Minőségi egyetemként Kari 
Marx néven ismertek meg bennün
ket nemzetközi szinten. Ezt a rangot 
kellene visszaszereznünk, s akkor 
talán a világ elnézné a névváltozta
tás tényét is.

-  Az új név egy humanista szem
léletet sugároz egyetemünkkel kap
csolatban, mely a tudományok szé
les skáláját tudja közvetíteni hallga
tói számára. Az emberközpontúság 
sugallása és a reneszánsz világ 
felidézése sokszínűséget, kifinomult 
részletgazdagságot sugall.

Mint láthatjuk, lehet érvelni, de 
lehet ellenérveket is felsorakoztatni 
a témával kapcsolatban. A cél termé
szetesen az, hogy helyesen kommu
nikáljuk intézményünket, hogy to
vább legyen képes növelni presztí
zsét értéket képviselve Magyaror
szágon és Európában. Ez azonban 
kizárólag rajtunk múlik hallgatókon, 
oktatókon.

Skála-díjas hallgatók
Tanulmányi eredményük, tudo

mányos tevékenységük, illetve a 
cégek által meghatározott témában 
benyújtott pályamunkáik alapján 
partnervállalatok díjazták hallga
tóinkat. Skála-díjban részesült az 
első évfolyamos Baur Eszter, Papp 
Tamás, Flack Péter, a második év
folyamból Komáromi András, 
Kauker Kinga Katalin, Kiss Edit. 
A  harmadik évfolyamos Tamás 
Katalin az abszolút első helyet is

kiérdemelte. Díjazták Zempléni 
Márton. Bencsik Agnes harmad
éves pályamunkáját is. A negyed
évesek közül díjat kapott Susán 
Ákos, Sápi Zsófia. Vincze Csilla, 
Laposa Tamás. Az Axelero-díjat 
De La Casse László, a Deutsche 
Telecom díját Madar László, 
Sziebig Péter és Kreisz Norbert 
kapta. A Harsányi István-díjat 
Bölcskei Elvira és Pataki György 
érdemelte ki.

Aula Kiadó -  jelen és jövő
Egy vidám csütörtök délután ültem 
le beszélgetni Halász Gézával, az 
Aula Kiadó marketingigazgatójával, 
hogy kiderítsem, milyen változások, 
illetve újdonságok vannak a látha
táron számunkra.

Először is a könyvesbolt nyitva
tartási idejét meghosszabbították, a 
korábbi délután négy helyett este 
hétkor zár, és szombaton is nyitva 
tart. A könyvtámogatást idén is a vo
nalkódos kártyára kapjuk meg, emel
lett azonban anyagi helyzetünket az 
is javítja, hogy az egyetem hallgatói
nak minden aulás könyvre 20 száza
lék, más kiadóéra pedig 10 százalék 
kedvezmény jár. Sőt, idén először a 
használt tankönyveket visszaveszik 
bizományba, tehát ha idáig nem tud
tad lepasszolni az egyik remekmű
vet, akkor vidd be a könyvesboltba, 
ott valószínűleg jobb kezekben lesz!

Lapzártánkkor még tartott a ha
gyományos karácsonyi könyvvásár, 
bár idén nem volt lehetőség azt az 
aulában, illetve büfék mellett tartani, 
így sajnos sokunknak szerintem nem 
volt alkalma megnézni a kínálatot. A 
vásár idén a bolt előtti területen volt, 
és mint megtudtam, igen nagy szám
ban hozott a kiadó könyveket a Nagy

Karácsonyi Könyvvásáron található 
címek közül, amelyekhez jelentős ár- 
kedvezménnyel lehetett hozzájutni. 
A boltokban viszont most is tart a té
li vásár: a tízezer forint felett vásár
lók ajándék könyvet kaphatnak, vagy 
egy maguk választotta könyvet fél
áron vehetnek meg.

Amikor a jövőről beszélgettünk, 
több érdekes terv szóba került. Ha
lász Géza elmondta, hogy az Oktatá
si Minisztérium erősen kívánja támo
gatni az e-book megoldásokat, és 
hogy az ilyen megoldások bevezetése 
az egyetemi oktatásba nincs már na
gyon messze. A viszonylag szűk tan
könyv- és szakkönyvpiacon egyre in
kább elmosódik a különbség a (felső
fokú) tankönyvek és a szakkönyvek 
között. Ez azt is jelenti, hogy az Aula 
könyveit nemcsak a hallgatóknak, de 
a szakmának is kínálja. A szakköny
vekbe azonban általában nem szoktak 
gyakorlófeladatokat sűríteni, ezért - 
egyetemi igényeknek megfelelően - a 
könyvek olyan mellékletei, mint a 
példatárak, a kidolgozott feladatok 
stb. a neten lennének hozzáférhetőek, 
aminek előnyeit könnyű átlátni. Az 
ilyen könyvek elkészítése már csak a 
szerzőkön múlik.

10.000 Ft vásárlás felett
a. | ajándékkönyv
vagy

b. ) egy választott 
könyv féláron

ÜNNEPI
NYITVA TARTÁS 
Dec. 19 után csak 
22-23-án és 29*30*án 9'15h*ig
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...ahol csevegve  
megtanulhatsz tőzsdézni!

szia,

Hogy vagy?

köszönöm, jól|

helló!

Hogy tetszik az 
oldal?
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virtuális tőzsdeügynök
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hogy a suliban létezek" Elő tehát a diáki

A kedvezmény csak érvényes diákigazolvánnyal vásárolt Bee csoma
gok esetén vehető igénybe. A Pannon GSM a Diák-Bonusz Kht. és 
a diákigazolvány-kedvezményrendszer felsőfokú partnere. További 
részletekről és aktuális készülékajánlatainkról érdeklődj bemutató- 
termeinkben! Pannon GSM nonstop információs vonal: 173 (bármely 
más hálózatból: +36 20 920 0200). b ee.p ann ongsm .h u

BEE b y  P a n n o n  G SM

*£ • y* jy?
a. o f e  f

Mi ADUNK A DUMÁDRA:

+ 2 * 1000 FT-OTJ
■

...-----------í—___

Nem a hatalom motiválja

-  Ha már a vezetésnél tartunk: fő 
nök akartál lenni egyetemista korod
ban vagy menedzselni akartál dolgo
kat és a pozíció csak ezzel jött?

-  Gimnazista koromtól kezdve 
végeztem vezetői munkát, de nem a 
hatalom motivált, hanem az, hogy 
megoldjam a feladatot, amit elvállal
tam.

-  Milyen feladatokat?
-Szerettem ott lenni, ahol a ko

rosztályomat érintő legfontosabb 
dolgok történnek. A nyolcvanas évek 
az egyetemi ifjúsági szervezkedés 
időszaka volt. Az én generációm ve
lem együtt ezzel volt akkor elfoglal
va, ezért vettem részt a hallgatói ér
dekvédelemben. Az egyetemi évek 
után a kialakuló piacgazdaság erede
ti tőkefelhalmozása jelentette az ese
mények fő sodrát, ezért vállaltam ál
lást privatizációval és tőketranzak
ciókkal foglalkozó szervezetnél. 
Részt akartam venni az új magyar 
társadalom magángazdaságának 
kiépítésében, de - mielőtt rákérdez
nél - nyugodtan kijelenthetem, ez 
nem járt a „saját magángazdaságom” 
felépítésével.

-  Akkor most végül is te egy tuda
tos karrierépítő vagy?

hogy olyan életúton jártam eddig, 
amilyenen.

-  Viszont ezt nem nagyon reklá
mozod. Kerülöd a sajtót?

-  A munkámból fakadóan nekem 
a közvéleményt tájékoztatni kell, 
nem pedig szórakoztatni. Ha valaki 
kíváncsi a személyemre, az hívjon 
meg egy sörre. Egyébként az utolsó 
személyes mélyinterjút a Közgaz
dásznak adtam még 1987-ben.

-  Azért most feltennék egy női ma
gazinokba illő kérdést: a feleséged 
beleszól a döntéseidbe?

-  Konkrét üzleti ügyekről nem na
gyon beszélünk otthon, de a nehéz 
döntések előtt, ha bizonytalan va
gyok, kikérem a véleményét, és hall
gatok az intuíciójára, bízom a hely
zetek, emberek megítélésével kap
csolatos „megérzéseiben”.

K. S.

-  Fenéket! A karrierépítésről szó
ló „tanokat” amerikai bullshitnek 
tartom. Az élet nem olyan, hogy az 
ember megtervezi mikor, hova, mer
re, meddig, és egy program szerint 
él. Mint jeleztem, nem vagyok indi
vidualista típus, másrészt az elmúlt 
években akkorát fordult idehaza a vi
lág, hogy valószínűleg senki sincs 
ott, ahova eredetileg el akart jutni. 
Ezzel együtt nyilván nem véletlen,

Bajitai Gordont, a Wallis Rt. vezér- 
igazgatóját az Év ifjú menedzserévé 
választotta a Menedzserszövetség.

_ Van olyan fiatal menedzser, aki
nek az első titkárnő majdnem olyan 
az életében, mint az első szeretem.

-  Nem volt rám drámai hatással, 
amikor egyszer csak saját assziszten
sem lett a Wallis Rt.-nél. Korábban 
mindig csapatban dolgoztam, ezért 
másokkal osztoztunk egy titkársá
gon. A csapatmunka ma is megfelel 
az ízlésemnek.

-H a  ragaszkodsz a csapathoz, 
akkor nehéz lehet kirúgni valakit...

-  Nem érzem magam jól tőle.
-  Csak megoldod valahogy, nem?
-  Van olyan főnök - fogalmazzunk 

így: ez a típus a született boss -, aki 
első indulatból kivágja az utcára azt, 
akitől meg akar szabadulni. A másik 
végletnek nincs gyomra ehhez, de 
aki ilyen, az nem jó vezető, és ezt 
előbb-utóbb az alatta és a felette lé
vők is felismerik. Én egyfajta közép
utat képviselek: racionálisan belá
tom, hogy a vezetői beosztással járó, 
szükségszerű dolog: időnként el kell 
küldeni valakit.

B ízik  a csapatban és a nejében
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HetvenFogadjunk, hogy a mai egyete

misták úgy képzelik a hetvenes
nyolcvanas éveket, mint ama egykor 
itt tanuló amerikai diák, aki lazán 
összekeverte Rákosit Rákóczival. 
Vagy a Picasso kalandjai című film 
mintájára, amelynek egyik jeleneté
ben a fekete-fehér szobabelső és az 
ott búslakodó szülők attól váltottak 
át színesre és vissza, hogy belépett 
vagy kiment a család egyetlen, nagy 
tehetségű leánya. Gondolom, azt hi
szik, akkoriban az utcákon, a köz
épületekben, a boltokban fekete-fe
hérben zajlott a mindennapi élet, s 
csak bizonyos, megfelelő ideológiai 
elektromossággal feltöltött, vibráló 
hittel teli lakások és összejövetelek 
voltak színesek. Vagy az ötvenes
hatvanas évekről szóló Vajda-filmek 
látásmódjához hasonlóan egyfelől 
látják az embereket, akik születésük
nél fogva tiszták és jók, életükben |

szegények és jók, beszédükben hal
kak és jók, másfelől látnak velük 
szemben, a fejük felett egy kifür
készhetetlen okokból gonosz ba- 
gázst, amelynek tagjai rosszak és azt 
is rosszá teszik, aki korábban, az em
berek között jó volt. de közéjük ke
veredett.

Hiábavaló erőlködés lenne az 
ilyeneknél bonyolultabb képet feste
ni arról a korról -  végül is, mi is fe
kete-fehérben látjuk Budapest ostro
mát, amiről a szüléink meséltek ne
künk. Aki csak az új időket élte meg, 
annyit foghat fel a régi világról, 
amennyit saját, mai tapasztalatai 
alapján is be tud látni.

Szerencsére mindig akad ilyen fo
gódzó, van, ami sosem változik. Ak
kor -  akárcsak most -  hihetetlenül

nehéz volt normálisnak maradni. 
Nem ideologikusán véleményt alkot
ni. Elfogadni valaki jó tulajdonsá
gait, értékelni tehetségét, felkészült
ségét annak ellenére, hogy tudjuk ró
la: egyébként egy rohadt karrierista, 
seggnyaló, helyezkedő vagy beteges 
jakobinus, aki az erkölcsi tisztaság 
nevében és persze a saját jól felfo
gott érdekében az anyukáját is a 
nyaktiló alá küldené, vagy megke
rülhetetlen bürokrata, aki bármilyen 
problémát be tud terelni egy soha vé
get nem érő, viszont általa irányított 
megoldási folyamatba, vagy olyan, 
akinek a jóléte/túlműveltsége korlá
tozza a tisztánlátását. Úgy tűnik, eb
ben az országban mindig nehéz arra 
törekedni, hogy olyannak lássuk a 
dolgokat, amilyenek. Nehéz nyitott

nak maradni, mivel az nem kifizető
dő, és ha valakinek úgy hozza a sor
sa, hogy újságszerkesztő lesz, annak 
nehéz a politika elvárásait és a saját 
véleményét háttérbe tolva lehetőleg 
a szakma szabályai szerint végezni a 
dolgát.

Ha a tisztelt fiatalság melankoli
kus pillanataiban kíváncsi lesz arra, 
milyen is lehetett húsz-harminc év
vel ezelőtt az élet, gondoljon bele, 
milyen most. Nem fog nagyot téved
ni. Ha úgy véli, mások voltak az em
berek, akkor nézzen magába, és 
megláthatja őket.

Hetvenéves Halay Edit -  néhá- 
nyunknak Editke aki a hetvenes 
évek elejétől a kilencvenes évek ele
jéig, húsz esztendőn át szerkesztette 
a Közgazdászt. Ő akkor is és most is 
normális tudott maradni. Lehet utá
nacsinálni!

Komócsin Sándor

Autóstoppal a doktori védésre
Társaság vett kö
rül, amikor vala
ki hátulról hirte
len befogta a sze
memet. Ki kellett 
találnom ki az. 
Megtapogattam 
a kezet, és azon
nal felismertem, 
ez csak a Krämer 
Ági lehet. Ezt a 

kezet így látatlanban is ezer közül 
megismerném. Eveken át rajta volt a 
szemem, ugyanis a Közgazdász szer
kesztőségben ő gépelte a cikkeimet.

Nem gépírónak készült, a Pénz
ügyi és Számviteli Főiskolára járt, és 
ezt csak olyan mellékes keresetnek 
szánta a tanulás mellett. Pontos, pre
cíz, megbízható kolléga volt, aki egy
hamar újságírói képességével is ki
tűnt. De egyébként is bámulatra mél
tó lány volt. Csodáltuk munkabírását. 
Egy időben hajnalban járt angolórára 
a város túlsó részébe. Nyaranta a 
Margitszigeti Szabad Téri színpadon 
rendezett, év közben a Budapest 
Sportcsarnokban dolgozott, éjsza
kánként egy stúdióban ügyelt, hétvé
genként hoszteszkedett. És mind
eközben én folyamatosan azzal nyag- 
gattam, hogy jelentkezzen manöken
nek. Mikor végre egy modelliskolá- 
ban elkezdte volna a tanfolyamot, 
egy családi haláleset miatt lemondott 
a lehetőségről. A PSZF elvégzése 
után a Közgázon folytatta a tanulást, 
és a kétéves kiegészítő szak befejez
tével közgazdász lett, majd ledokto
rált. Ez sem szokványos módon zaj
lott. Spanyolországból autóstoppal 
jött haza a védésre, hisz ez idő tájt 
egy zaragozai kurzuson tanulta a 
nyelvet. Közben cikkeket írt, lapzár
tázott és a jó egyetemi bulikat is 
gyakran látogatta baráti körével.

Ám egyszer csak vége szakadt a 
szerkesztőségi életnek. Mint akkori
ban oly sok minden, az újság is meg
szűnt. Ági éppen befejezte az egye
temet, és közgazdászként helyezke
dett el. Felkerestük, hogy megtud
juk, hogyan alakult a karrierje.

-  Mivel foglalkozik a cég, és ne
ked mi a feladatod?

-E gy pénzügyi tanácsadó és in
formatikai cégnél dolgozom. Úgy

kerültem ide, hogy éppen a kiadói 
igazgatóságra kerestek munkatársat. 
Itt amolyan mindenes lettem. Nevet 
nem találtak a feladatkörhöz, így ki
neveztek lap- és könyvkiadó szer
kesztőnek, noha semmi közöm nem 
volt a szerkesztéshez. Végeztem 
mindent, ami a könyvkiadással kap
csolatos, a kiadói terv összeállításá
tól kezdve a szerzőkkel való kapcso
latfelvételen át, a könyv megjelené
sének gondozásáig, egyszóval végig 
kellett kísérnem a könyv életútját. 
Nem sokkal később, mivel úgy lát
ták, hogy ügyesen végzem a mun
kám, és a cégnél rendbe kellett hozni 
a marketinget, azt mondták, legyek 
marketingvezető. Ez elég kemény 
feladat volt, mivel az egyetemen 
nem voltam marketing szakos. Egy 
évig görcsöltem, és amikor átláttam 
a cégviszonyokat, szépen belerázód
tam a dologba. Ma már elismeréssel 
nyilatkoznak a vezetőségi értekezle
teken a munkámról. A marketinget 
már öt éve végzem, és menet közben 
az értékesítési részt is hozzám csa
tolták. Három éve lesz nyáron, hogy 
annak a hálózatnak a munkáját is én 
irányítom, amelyik megyénként, or
szágos szinten a szolgáltatásunkat 
képviseli. Az én feladatom az éven
kénti könyvkiállítás megrendezése 
is, miután annak idején ez is gazda 
nélkül maradt.

-  Ez volt a célod, hogy hosszú 
éveken át tanultál?

-  Igazából nem volt konkrét el
képzelésem arról, hogy mit is szeret
nék csinálni. Csak azt tudtam, hogy 
valamit tanulnék. A PSZF-re a baráti 
kör vonzott, a Közgáz tetszett, mert 
jó volt a légkör. S mivel nem okozott 
gondot soha a tanulás, a jogi egye
tem kétéves szakát is elvégeztem né
hány barátommal, amit már a cégnél 
fejeztem be. Egy biztos, hogy inkább 
a gazdaság érdekelt, mint a jog.

-H ogy ment a hosszú diákélet 
után az átállás?

-Nehezen. Bele kellett szokni 
egy cég közösségi életébe, ami telje
sen más mentalitású volt, mint amit 
az ember elvárt volna. Az egyetemen 
és a Közgazdásznál egészen más volt 
a légkör, mint itt. Ott baráti volt a 
hangulat, mindnyájan szerettük, amit

csináltunk, és családtagként tekintet
tünk egymásra. Itt sem a munka je
lentett számomra problémát, hiszen 
mindig szorgalmas és lelkiismeretes 
voltam. Nekem inkább az emberi 
kapcsolatok okoztak gondot, az, 
hogy egy százfős közösségben ho
gyan találom meg a hangot. Amikor 
idekerültem, hihetetlen lelkesedéssel 
láttam munkához. Elképzeléseim 
voltak a jobb megoldásokra, amit a 
kollégák egy része nem nézett jó 
szemmel. Azt mondták, minek ezt 
csinálni, úgyis megvan az osztalék, 
a fizetés. Sajnos, ez a felfogás engem 
még most is zavar. Furcsának talál
tam, hogy a cégnél van, aki csak 
azon a jogon üldögél, hogy ő már 
olyan régóta itt van, ugyanakkor iga
zi produktum nincs mögötte. Problé
ma ebből akkor adódott, amikor be
osztottból vezető lettem. Ez egy tel
jesen más pozíció, veszít az ember a 
népszerűségéből, hiszen hangoztatja 
a véleményét, számon kér. Soha nem 
voltam az, aki a konfliktusokat kere
si, de nem tudok közömbösen el
menni a teszetosza és tehetségtelen, 
de vélt vagy valós pozícióban lévő 
emberek mellett. Emiatt többször is 
gondoltam rá: mit keresek én itt, 
mennyivel normálisabb lenne a Köz
gazdászban dolgozni.

-  Nem hiányzik az újságírás?
-  De, nagyon. Korábban volt erre 

lehetőségem az itteni munka mellett, 
írtam a végzett közgazdászok Alma 
újságjába, a Sentinelbe portrékat, ri
portokat. Ha nem lett volna ilyen 
pluszfeladatom, akkor eléggé egysí
kúnak találtam volna a munkámat, 
különös tekintettel a napi konfliktu
sokra. Az újságírás nagyon vonzana 
engem, de az ember nem adja fel a 
biztos állást egy félállásért. Amúgy 
mellékesen nagyon szívesen csinál
nám, mert az új ismeretségek, az in
formációk mindig plusz feltöltődést 
eredményeztek. Csakhogy megszűnt 
ez a lehetőség, most éppen nincs 
semmi, és már nem is tanulok. Pedig 
az iskolában is az új környezet, a 
más-más beállítottságú emberekkel 
való ismeretség, a tanulás új lendüle
tet ad, szélesíti, gazdagítja a látókört 
a már megszokott napi munkához vi
szonyítva. Nagyon szeretnék újra ta

nulni, vagy esetleg újságot írni, for
dítani, ami feltöltődést adna.

-  Mit szeretnél tanulni?
-  Szívesen részt vennénk EU-kép- 

zésben, most térképezem fel a lehe
tőségeket. Maximálisan egyetértek 
az egy életen át tartó tanulás gondo
latával, mivel több éve végeztem 
gazdasági területen, és azóta már tel
jesen új irányzatok léptek életbe, ér
dekelne, olyan kurzus, ahol aktuali
zálhatom az ismereteimet. A cégnél 
sajnos nem tudom a tanult nyelveket 
sem használni. A spanyolt meg az 
angolt már lassan elfelejtem.

-N em  próbálkoztál munkahelyet 
változtatni?

-  Nem vagyok az az ugráló típus. 
Noha menet közben kaptam egy-két 
nagyon jó állásajánlatot, de akkor, 
amikor éppen belekezdtem a cégnél 
egy változtatásba, épp a „világmeg
váltás projekten” dolgoztam. Nem 
hagyhattam félbe, s mivel a változta
tás az én elképzelésem volt, ezért én 
akartam megvalósítani is.

-  Ha pályát kellene módosítanod 
most, mit választanál?

-  Alapvetően, nagyon vonz a ren
dezvények szervezése, a protokolláris 
munka, a reprezentálás. A Közgáz el
végzése után ez a gondolat komolyan 
foglalkoztatott. Négyen lányok ösz- 
szeálltunk, hogy megvalósítsuk az ál
munk. Négy fiatal lány, akik nyelve
ket beszéltek, akiknek rengeteg ötle
tük volt. Volt közöttünk szállodás, 
vendéglátós, én lettem volna a pénz
ügyes. Még stratégiai megbeszélést is 
tartottunk. Lehet, hogy bejött volna, 
mert elég agilisek voltunk, s mert hát 
akkor ez egy perspektíva volt. Csak
hogy soha nem mertünk belevágni. 
Nem volt tőkénk, amikor pedig lett, 
azt mondtuk, főállást nem adunk fel, 
mellékesen pedig nem tudtuk volna 
csinálni. Ehhez teljes gőzerő kellett.

-  Most már összegyűlhetett annyi 
tőkétek, hogy biztos lehet a siker.

-  De már nem hiszem, hogy bele
vágnánk. Közben szétszóródtunk, 
mindenki megtalálta a számítását. A 
munkahelyen elismerésben van ré
szem, megbecsülnek. Be kell látni, 
egy lelőhetetlen típus vagyok, akit 
hagyni kell szárnyalni.

Halay Edit

Rendszerváltó
paradigma

A Magyar Tudomány Napjára em
lékezve, november 19-én Komái Já
nos professzor tartott előadást „Né
hány gondolat a közgazdaságtu
dományról a rendszerváltás fényében” 
címmel. A professzor egyik legismer
tebb munkája a rendszerparadigma el
mélet, s felvezetőjében is arról beszélt, 
hogy miért fontos ez a szemléletmód a 
tudományos gondolkodásban.

A rendszerváltással a nyolcvanas 
években kezdtek foglalkozni nyugati 
tudósok, azonban mindössze annyit 
tudtak megállapítani, hogy a legna
gyobb problémát a mesterséges árak 
jelentik. A téma reneszánsza 
1990-91-ben kezdődött, s ekkor fo
galmazták meg a rendszerváltás 
„szentháromságát”: liberalizáció, pri
vatizáció, stabilizáció. Ezt a modellt 
azonban Komái alapvetően elhibá- 
zottnak tartja, hiszen míg a liberalizá
ció és a privatizáció rendszer
specifikus (egy dimenziót érint), ad
dig a stabilizáció nem, s elemzésére 
összetettebb eljárást kell használni -  
a rendszerparadigma éppen erre al
kalmas.

Második pontként az egyéni motivá
ciók vizsgálatának fontosságát és elmé
leti dilemmáit hangsúlyozta az előadó. A 
tudományos világban már évtizedekkel 
ezelőtt is vitáztak arról, hogy vajon min
den esetben konzisztensnek tekinthetők- 
e az egyének döntései. A rendszerváltás 
Komái szerint remek terep a kísérleti 
közgazdaságtan művelőinek, hiszen le
hetőségük nyílik egy-egy döntési szituá
ciót a valóságban elemezni, kiszűrve ez
zel a mesterséges környezet okozta torzí
tó tényezőket.

Mivel nincs választási probléma etikai 
dilemma nélkül, ezért a közgazdasági el
méletekbe fokozatosan be kell építeni eti
kai elemeket is. A reprivatizáció és a kár
pótlás rendkívül szemléletes példa, hiszen 
a reprivatizáció alapját az az erkölcsi 
megfontolás képezi, hogy a magántulaj
don szent és sérthetetlen, míg a kárpótlá
sét az az igazságérzet, amit az államosí
táskor földönfutókká tett emberek kérdé
se vet fel. Ráadásul mindkettő generációs 
problémákhoz vezet: a reprivatizáció so
rán egyrészről nem mindig azok kapják 
vissza az elvesztett tulajdonokat, akiktől 
anno elvették, másrészről a kárpótlás vég
ső soron nem az államra, hanem az adófi
zetőkre, sőt a következő generációkra há
rul. Hasonló kérdéseket vet fel a felsőok
tatás ingyenessé tétele is: univerzális a 
felsőoktatáshoz való jog? A felsőoktatást 
-  mint közjószágot -  szociális vagy intel
lektuális alapon kell „szétosztani”? Te
kinthető-e befektetésnek a felsőoktatás?

Peidl Balázs
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Egy öreg gólya gondolatai

Repül a, repül a...

Negyedévesen már nagyon öreg az 
ember. Már egy eredeti címet sem 
tud kitalálni. Egy rendkívül vehe
mens „middle-life” krízisen túl in
dul el szombat este a gólyabálba, s 
közben elgondolkodik az előző bálo
kon. Érdekes, hogy az események 
milyen pontos mintát követnek. 
Olyan ez, mint egy egyszerű input
output modell: bemegy a gólya fe 
kete dobozba, s kijön valaki más.

A bál kivitelezése idén is nagyon 
jóra sikerült, de azért akadtak dolgok 
amelyek egy picit túl lettek dizájnol- 
va, konkrétan a ruhatári sorok és az 
intenzív gyros szag-illat a földszin
ten. A kabátprobléma közepesen 
gyorsabszolválása után nagy lelke
sen engedtem a gravitációnak, és le
mentem a pincébe. Jelen voltak: Bor, 
Koktél és a Mikulás! Tényleg de

cember hatodika volt, de valahogy 
nekem ez kimaradt, inkább csak 
gyorsan frászt kaptam a nagy szakál
lastól, aki egy marcipánnal kompen
zált. Ho-ho-ho! Nem szeretek fél
munkát végezni, majdnem minden 
bort megkóstoltam, hivatástudat, 
ugye. Nálam a Tokaji furmint nagyot 
tarolt. A bátorító borok feldolgozása 
után meglátogattam a Love Clubot. 
Érdekes volt, vidáman pink színben 
úszott minden, és egy rezesbanda 
játszott a színpadon. Egy ital után 
azonban továbbindultam. Felküzdöt
tem a magam a Kaktusz bárba, ami
nek valójában valamilyen spanyol 
neve volt, talán El Cacto vagy ilyes
mi. Az intenzív tequila-fogyasztás 
templomában tudtam meg pletyiből 
a szépségverseny eredményeit. Gra
tulálok minden résztvevőnek, tény
leg szépek voltatok. A KPK discóban

az emeleten az elemi ösztön tombolt, 
időnként körbejártam és kiforrott 
szafari-módszeremmel vadásztam le 
az ismerősöket vagy ők engem. 
Amin nagyon jól szórakoztam az a 
karaoké volt. Egyszerűen remek, 
amikor már mindenki egy picit elké
szült, s beindult a legtréfásabb buli. 
A United nagyon érdekes volt, 
mondjuk személyesen a saját sláge
reiknél jobban megérintett, hogy ját
szottak Jackson Five-ot... mert ez 
merészség!

Tényleg szép és jó volt minden, de 
nem tudok olyat mondani, ami felül
múlná azt, ami minden ilyen rendez
vényt tényleg emlékezetessé tesz, a 
sok ismerős arc, régiek és újak jelen
léte. Nekem ez jött le, ez maradt ben
nem, amikor kiestem a fekete doboz 
ajtaján. Talán ennyivel lettem több.

Ambrus Dávid

Beavatás a tengerentúlon
Hála a mai ultramodern techniká

nak, a minap láttam (sajnos, már má
sodjára) a Koponyák című filmet. 
Mint valaki, aki tagja egy hasonló 
titkos társaságnak -  amerikai szak
szóval fratemitynek, azaz testvéri
ségnek - , szakmai szemmel néztem 
végig a színészek (a film végén leg
alábbis ezt állították váltig) hosszú 
és verejtékes küzdelmét egymással 
és a rendezővel. Bizonyos jelenetek 
egészen élethűek voltak -  például a 
főhős hajókázása a folyón - ,  míg 
mások nevetségesen távol jártak az 
igazságtól (lásd a film végén levő 
westemszerű párbajt).

Manapság az amerikaiak (főleg az 
ilyen elegáns és stílusos amerikaiak) 
közel sem ennyire nyíltan intézik el a 
nézeteltéréseiket; inkább egy pilóta 
nélküli távirányítású bombázóflottát 
küldenek (ajánlva) az áldozatok kas
télyára, az éj leple alatt. Más szóval: 
Nintendo Warfare. De leginkább a 
beavatási jelenet fogott meg az egész 
filmből. Hiszen -  ha nem vette volna 
eszre a tisztelt olvasó — ez a cikk vé
letlenül a beavatási rituálékról szól.

Csakhogy az én végtelenül izgal
mas amerikai Babson College-om- 
ban az emberek bostoni lélek által

provokált forró vérének és törvény
tiszteletének, valamint a 21 éves kor 
alatti alkoholfogyasztás illegalitásá
nak köszönhetően semmiféle gólya
tábor, gólyabál, esetleg más, gólyá
val kapcsolatos avatási ceremónia 
nincsen. A fratemitybe való beavatás 
részleteiről pedig nem írhatok sem
mit, mert, mint ahogy nyilván ki
találtátok már, titoktartási eskü kö
telez. Sorry.

Annyit azért elárulhatok, hogy a 
beavatás még akár egy vidéki ma
gyar gólyatáborhoz képest is csupán 
egy hétfő délutáni pizsamaparti volt. 
Az elvbéli alkoholtilalmon kívül 
tilos még bármire is kényszeríteni az 
alanyokat, amihez nincs kedvük. 
Tehát a célszerű utóhatás ellenére 
nem lehet fejenként 5 liter tejet meg
itatni a kedves diákokkal, ha lefelé 
kanyarul a szájuk csücske.

Mindennek ellenére elvétve még 
előfordul egy-két szaftos felavatás, 
ami persze csak akkor derül ki, ha 
túlságosan izgire sikeredik. A Maine 
állambeli Portlandben feloszlattak 
egy testvériséget, mert az újoncokat 
báránnyal való közösülésre kénysze
rítették. Ehhez képest nem is olyan 
szörnyű meginni a fél deci tequilát

a melletted álló kéttonnás, túlsmin
kelt, tűsarkú cipős szöszi szájából. 
(Nem igaz?!)

Egyébként az alkoholszabályt 
olyan komolyan veszik, hogy a ko
kszban minden emeleten lakó resi
dence advisor (avagy kápó, akinek a 
feladata az, hogy minden szabály
szerűen menjen és ne történjen 
semmi gubanc) leginkább alkoholle- 
séssel tölti az idejét. így nem elég 
csak az iskolarendőrségre vigyázni, 
hanem azt a 22 éves rosszindulatú, 
kopaszodó, atlétatrikós ürgét is fi
gyelni kell, aki csak a te sörödre 
pályázik. Első évben a kápó egy mé
retesebb üveg pálinkával kapott el, 
úgy 30 méterről szúrt ki a kis sas
szem. És minden magyarázkodásom 
elenére -  „a kultúrám része”, „csak 
vallási okból ittam” -  kiöntette a fél 
liter, nagy nehezen becsempészett, 
tiszta vidéki szilvapálinkát a csapba. 
Igaz, később téglával befalaztuk a 
srác ajtaját, csak épphogy nem me
szeltük le, és aztán „véletlenül” meg
szólalt a tűzriasztó. Higgyétek el, 
idegesebb volt, mint egy agresszív 
részeg, de a mai napig nem tudja, 
hogy az egész emelet benne volt...

Erdős Tamás

Jubileumi bál 
a Villányi úton

közgazd f̂^

A KEK-en november 5-én rendez
tük meg a jubileumi gólyabálunkat. 
A kötelezően előírt ing és nyakkendő 
sajnos nem mindenkinél szerepelt a 
kelléklistán, de aki megtisztelte ez
zel a bált, azoknak köszönjük. Jó 
lenne, ha minél többen követnék jó 
szokásukat. A színes nyakbavaló, 
amit mostanában néhány gólyán -  
szerencsére -  látni lehet, ajándék 
volt az elsősöknek.

A rövid megnyitó utáni gólyamű
sorok széles palettán mozogtak. 
Volt, ami komolyra sikeredett, volt 
ami vicces volt. Kicsit nehezen bá
torkodott be a közönség a hivatalos 
megnyitó műsorra, de aztán a gólya
eskü rendhagyó, kissé katonai mi
volta minden elsősből kihozta a ma
ximális hangerőt!

A Díszteremben egy kis „bulikós
toló” után bekeményítettünk -  a 
Zanzi előzenekaraként egy fiatal 
rockbanda, a Mood Reflect félórás

fellépését hallhattuk. Nos igen, itt 
megoszlanak a vélemények... Aki
nek nem tetszett, talán szusszanha
tott egyet, akinek tetszett, az pedig 
tombolhatott. Egy kis ajándékozga- 
tás után a Zanzi hozta szokásos for
máját, a legjobb közönséggel, amit 
talán az egész szezonban kaphatott! 
Aki lenézett a karzatról, vagy épp a 
tömegben tombolt, az tudja! A kon
certek után ismét DJ Louis pörgette 
a hangulatot a buli végéig.

Mindeközben a büfészinten is 
tombolt a buli. A Csepel-művek és 
az L.F. is kitett magáért, utánuk pe
dig kezdetét vehette a Rockparty (Dj 
Szurdoki és tsai). A dékáni hivatalok 
előtt a Lusta Tücsök játszotta a slá
gereket, nem is akárhogy. A sör fo
gyott, volt salátabárunk, borozónk 
(zsíros kenyérrel), a koktélbárban 
készültek a koktélhegyek, és még a 
ruhatárakra se lehetett panasz...

-zsu-

Bomba jó álligos buli
2003. november 15-én tartotta az 

Államigazgatási Kar az idei gólya
bálját, ezúttal -  az eddigi hagyomá
nyokkal ellentétben -  a Közgáz épü
letében. A siker remélhető volt, igaz, 
nem borítékolható!

Az eddigi helyszínt nyilván kicsi
nek tartotta a kari HŐK, vélhetően 
ezért rakták át ebbe az épületkomple
xumba. A nagyobb belső tér (hisz a 
Duna Palota termei nem mondhatók 
éppen óriásiaknak) csábítóan hatha
tott mindenki számára, mert hogy így 
tuti nem kell majd szorongani. Ez 
mondjuk telibe talált, tömeg tényleg 
nem volt. Sokan voltak (szerintem), 
de nem elegen (a HŐK szerint)!

A nyitóbeszéd és a hagyományos 
gólyatánc után, immáron teljes jogú 
szárnyasként tombolhatott boldog
boldogtalan a Romantic nevű sztár
csapat zenéjére, akik igazi bulizós 
hangulatot teremtettek az aulában, 
tán még az öreg Marx is el-elmoso- 
lyodott Győzike táncmozgásán. 
Közben az elsősök és azok, akik 
VIP-jeggyel látogatták meg e ren
dezvényt, esetleg kajajegyet vettek, 
gazdagon megterített asztalkákról 
ehették degeszre magukat, hogy az
tán ne tudják párjukat megforgatni a 
Roy és Ádám koncerten! Amiről 
szintén pozitív volt a benyomásom.

Közben lehetett szavazni a bál 
szépére, hiszen a bátor és gyönyörű 
lányok lefotóztatván magukat, óriási 
képernyőn próbáltak meggyőzni 
minket, hogy ők a legszebbek. Ter
mészetesen a szavazás sms-ben tör
tént, ezzel is jelezvén, hogy a Pan
non GSM Gólyabálsorozat része lett 
kicsiny karom kicsiny gólyabálja.

Az első emeleten a diszkózene 
szerelmesei eshettek kábulatba, ha 
viszont valaki úgy érezte, hogy az
nap este Fortuna istennő a kegyeibe 
fogadta, kipróbálhatta a második 
emeleti black-jack asztalokat, vala
mint a rulett nevű szerencsejátékot. 
Kíváncsiságomnak engedve, én is a 
fehér golyó és a 37 szám bűvöletébe

estem, s mivel az egész tét (mármint 
valódi pénz) nélkül ment, nyugodtan 
nélkülözhettem a logikát ebből a 
„sátáni” játékból.

A körülbelül éjfélkor kezdődő 
Herczeg divatshow-n évfolyam- és is
kolatársak mutatták be a furábbnál fu
rább ruhakölteményeket, s váltották 
ki az őrjöngő nézőközönség abszolút 
szimpátiáját! A siker leírhatatlan volt!

Mint ahogy leírhatatlan az, ami
kor a biztonsági emberek irányítgat- 
tak bennünket a szintek között, egy 
bombariadó miatt. Valami roppant 
szellemes „emberke” gondolom be
telefonált; ettől kezdve a buli meg
halt. Az emberek hazaszállingóztak, 
a Zanzibár fellépése gyakorlatilag 
elmaradt, a szintenkénti átvizsgálás 
meglehetősen hosszadalmasra sike
redett (bár információim szerint a 
Közgáz Pincében folytatódhatott a 
„páré”), gondolom sokan megunták 
a várakozást. Mikor mentünk kifelé 
az épületből, a Szabadság hídról ép
pen akkor szedtek le egy öngyilkos
jelöltet.

A fentiekből is kiderült, hogy nem 
volt mindennapi gólyabál, csak saj
nos negatív értelemben. Majd talán 
jövőre...!

Végh László Flórián
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Lapunkat rendszeresen szemlézi Magyarország legnagyobb médiafigyelője az

» O B S E R V E R «
BUDAPEST MÉDIAFIGYELŐ KFT

1084 Budapest, Auróra u. 11. 
Tel.: 303-4738, Fax: 303-4744 
E-mail: marketlng@observer.hu 
httpyAvww.observer.hu

ffil LOGISZTIKAI PÁLYÁZAT!
A HARBOR PARK BUDAPESTI LOGISZTIKAI KÖZPONT FEJLESZTŐJE, A CROW HOLDINGS 
MAGYARORSZÁG KFT. PÁLYÁZATOT HIRDET EGYETEMEK ÉS FŐISKOLÁK LOGISZTIKA SZAKOS 
ÉS LOGISZTIKA IRÁNT ÉRDEKLŐDŐ HALLGATÓI RÉSZÉRE.

A nagytétényi Harbor Park 47 hektár alapterületű, parkszerű környezetben megvalósuló, minőségi 
szolgáltatásokat nyújtó logisztikai bázis, modem bérraktárközpont, Budapest délnyugati kapujában. A 14 
milliárd forint összértékű beruházással összesen mintegy 180 000 m2 raktár, könnyűipari és irodai terület 
épül fel. A központ Ipari Park cím birtokosa, tagja az országos jelentőségű logisztikai szolgáltató 
központok hálózatának és a Magyarországi Logisztikai Szolgáltató Központok Szövetségének.

A pályázat témája
A magyar logisztikai piac feltérképezése, különös tekintettel a  modem logisztikai központok szerepére

Formai követelm ény
A pályázatot az adott egyetem, illetve főiskola szakdolgozatának formai követelményei szerint keil beadni. 
A pályázathoz csatolni kell egy maximum 5 oldalas összefoglalót és az összes benyújtott anyagot 
tartalmazó floppyt.

Pályadljak
I. Díj: Pénzjutalom 60 000.-Ft értékben
II. Díj: Pénzjutalom 40 000.-R értékben
III. Dfj: Pénzjutalom 20 000.-R értékben

B eküldési határidő: 2004 . április 30.

A Harbor Park által felkínált szakm ai se g ítsé g
• Konzultációs lehetőség a logisztikai bázis fejlesztőivel és üzemeltetőjóvei
• Helyszín-bejárás a Harbor Parkban
• Honlap: www.harborpark.hu

Jelentkezni lehet 2004. február 17-ig az alábbi címen 
Crow Holdings Magyarország Kft.
Kovács Krisztina irodavezető 
Jelige: „logisztikai diákpályázat 2004"
1134 Budapest, Klapka utca 11.
Tel: 450-4969, kovacsk@crowholdings.hu
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A naptárfétis

Méghogy itt a karácsony meg az új 
év? Szeretet, ajándék, öröm, dalo
lás, zene, tánc?

A komoly és érett hivatalnokság- 
nak most egyéb dolga van az állam
háztartásban, meg a bankokban, meg 
a vállalatokban meg a hivatalokban. 
Most kell „lezárni az évet”. Most kell 
kiadni, elkölteni, felélni az utolsó fil
lérig, ha fene fenét eszik is a nagy ne
hezen megszerzett, kicsikart, kisírt, 
kicselezett, kialkudott éves keret
összegeket. Ha nem költik el, nem
csak kárba, de egyenesen pocsékba 
megy. Vissza kell utalni a maradékot 
a kincstárnak, főnökségnek, központ
nak. Ha nem így tesznek, akkor jövő
re még kevesebbet kapnak, hiszen ki
derül, hogy a kevesebb is épp elégnek 
bizonyult.

Ez ám az év végi hajrá! Mindenki 
a fedélzetre, usgyi: költsön, költsön 
és költsön, persze csak éppen annyit, 
amennyit szabad, de azt aztán szigo
rúan muszáj is. Az ember csak dör
zsöli a szemét, és azt hinné, hogy ez 
a tervszerű szocialista gazdálkodás 
csökött maradványa, ami annak ide
jén a hóvégi, negyedévi, év végi haj
rákban tette félőrültté a társadalmat. 
Ha nem jött ki a tervszám, akkor 
nemcsak a prémium bánta, de eset
leg a szabotázs gyanújával is illették 
azt, aki nem szabotált eléggé. Ez 
olyan naptári gazdálkodás volt. ami

kor a távfűtés nem azért indult meg, 
mert hideg volt, hanem mert elérke
zett a Dátum, és nem azért kapcsol
ták le, mert meleg lett, hanem egy 
másik Dátum miatt.

Ahogyan a katonaság kapott nyári 
meg téli ruházatot. Nem a hőmérsék
let, hanem a fórsrift miatt. Márpedig 
a fórsrift az fórsrift, és az előbbre 
való a jóistennél, de még az őrmes
ternél is. Mindez pedig a jó öreg K 
und K időkből maradt ránk. (A fiata
labbak kedvéért: a Kaiserlich-Kö
niglich Monarchiából, Kákániából.)

A dolog azonban ráadásul világ
szerte szaporodni, dagadni és terjed
ni látszik. Utoljára Tokió bankjainak 
esetén döbbentem meg. Ott az egyik 
legnagyobb bank vezére vallotta be, 
telezokogva a televíziót, hogy azért 
ment csődbe a bankja, mert az évti
zedek óta az évfordulókra kiállított 
és egymással kicserélt szívességi 
váltók (amelyek a mérlegekben 
előírt tartalékokat voltak hivatva biz
tosítani és igazolni) egyre nagyobb 
összegekre szóltak, és egyre keve
sebb fedezet volt mögöttük. Ő pedig 
„kötelességét megszegve” nem el
lenőrizte őket kellőképpen. Szóval: 
valakinek el kellett vinnie a balhét, 
és hát így éppen rajta maradt az a bi
zonyos „add tovább, szamár a végál
lomás”.

Lehet, hogy Kulcsár Attila is csak 
azért adta be a kulcsot, mert vala

mely zárlati időpontban már olyan 
végképpen nem tudott kiigazodni sa
ját felülről dirigált és alátámasztott 
stiklijein, hogy még saját magát is 
összezavarta az állandó „itt a piros 
hol a piros” játékkal.

Szóval az év vége nemcsak a 
nagytakarítás és a kirakatok díszíté
sének ideje, hanem a mindent elkö
dösítő, ápoló és eltakaró átpingálásé 
és ki kozmetikázásé is. Rendet nem
csak, hogy nem tartunk, de még ami
kor nagy nehezen rendet kell rakni, 
az is csak a rendetlenség lehető foko
zásával történhet. Ilyenkor hazudjuk 
vízszintessé a függőlegest, homorú
vá a domborút, és ilyenkor fogadjuk 
el az állami költségvetést is. Hadd 
vakargassák majd a fülük tövét a 
sokrétű és alapos számviteli ellenőr
zések, hogy mi is nem egyezik itt mi 
minden mással, és hogyan is simít
ható majd egyenlővé a rikítóan 
egyenlőtlen egyenleg.

Az orvosi egyetemen és az orvosi 
körökben régi szállóige, hogy nin
csen egészséges ember, csak kellően 
ki nem vizsgált páciens. Ennek min
tájára javasolnám a közgazdasági és 
államigazgatási karok (és rendetlen
ségek) számára azt a megfontolást és 
alapvető gazdasági törvényszerűsé
get, hogy nincsen tisztességes ügy
let, csak felületesen ellenőrzött el
számolás.

Bródy András

Számvetés
Eltelt egy év, megint egy évet öre

gedtünk. Nehéz, fáradságos eszten
dő áll mögöttünk. Kis hazánknak 
idén mindenből kijutott: politikai 
botrányok, háborúk, kamatlábeme
lés és még sorolhatnám egyéb sike
reinket, kudarcainkat. Ráadásul még 
a „lottóötöst” is elvitték...

Most mindenki igyekszik kilépni 
és megfeledkezni a mókuskerékről, 
még ha csak egy kis időre is. Ünne
pelni készülünk. Spórolt pénzünk
höz nyúlva karácsonyi bevásárló 
körútra indulunk. A felhozatal az 
alábbi: mobil, Discman, CD, könyv, 
ruhakollekciók (ha nem szakavatott
nak ajándékozunk, akkor célszerű 
őszi, leértékelt ruhát választani, az
tán ecsetelni, hogy jövőre milyen 
hasznos lesz ez számára stb.), de 
nem is ez a lényeg. A legfontosabb 
az, hogy szeretteinkkel lehetünk, 
azokkal, akik mindennél többet je
lentenek számunkra. Együtt fo
gyasztjuk az ünnepi vacsorát, és 
megfeledkezünk a mindennapi gon

dokról. Jó érzés tudni, hogy tarto
zunk valahova.

Aztán már a szilveszteri buli le
beg előttünk. Ez már lazább, kötetle
nebb, többnyire saját baráti társasá
gunkban töltjük mindannyian. Ilyen
kor vetünk számot az eltelt évről, 
mérlegre téve jót-rosszat. Aztán 
többnyire valamilyen fogadalommal 
spékeljük mindezt: nincs dohányzás, 
alkohol vagy „tanulok rendesen”. 
Ezeket persze taktikusan elhalaszt
hatjuk néha még egy évvel.

Nehezíti dolgunkat még egy apró 
tényező, melyet egész egyszerűen 
vizsgaidőszakként definiálhatunk.

Jó esetben egy közeli sítúrára is 
futja időnkből és pénztárcánkból. A 
lényeg, hogy kipihenten, újult erővel 
vágjunk bele a következő esztendőbe.

Ezúton szeretném megragadni az 
alkalmat, hogy kellemes karácsonyt, 
és nagyon boldog új évet kívánjak 
mindenkinek! Lehetőleg jobbat, 
mint tavaly, rosszabbat, mint jövőre!

Sándor Béla

^Hirdessen a KÖZGAZDÁSZban! Most még bevezető áron
Hirdetés
1/1 oldal 
1/2 oldal 
3/10 oldal 
2/10 oldal

méret
265 x 361 mm 
265 x 178 mm 
157 x 178 mm 
103 x 178 mm

egyszeri megjelenés
100 000 Ft 
65 000 Ft 
45 000 Ft 
35 000 Ft

3-8 megjelenés
80 000 Ft 
52 000 Ft 
36 000 Ft 
28 000 Ft

Hátsó oldalon elhelyezett hirdetésre 20%, a 4 színű hirdetésre 50% felárat kérünk. 
Áraink az áfát nem tartalmazzák!

Megjelenés 2004-ben: február 20., március 10., április 10., május 10.
Hirdetésfelvétel: 216-2782

Drága Mikulás Bácsi!Karácsony-e még 
a karácsony?

A kérdés egyre aktuálisabb, hi
szen a szupermarketek tele vannak 
szaloncukorkával, csokiezmegazzal, 
fenyőfadíszekkel. Még nem havazik, 
csak hideg van, az viszont nagyon. 
Na de ugorjunk is neki, miben válto
zott a karácsony az elmúlt jó néhány 
évtizedben.

Most itt kezdhetnék papolni Jé
zuskáról, az adventról (az a négy hét 
karácsony előtt!), pásztorokról, csil
lagokról vagy éppen arról a már-már 
legendává vált történetről, amikor 
Viktória királynő nagyra becsült or
szága egy hatalmas fenyőfát kapott 
ajándékba, s azt feldíszítve tették 
még hangulatosabbá a karácsonyt! 
Ezeket nyilván mindenki tudja, s én 
is csak ezért írtam le őket, hogy lás
sátok: én is tudom!

A mondanivalóm valamivel mag
vasabb. Ha megnézzük, hogy mi volt 
az ünnep célja régen (sajnos ezeket 
az időpontokat nem lehet konkrét 
évszámokhoz kötni, hiszen ezek egy 
folyamat eredményei, s itt éppen ez 
a folyamat a lényeg). A válasz egy
szerű: Jézus Krisztus születésének 
megünneplése, illetve az új esztendő 
kezdete -  nem véletlenül koronázták 
meg ezen a napon I. Istvánunkat is!

A későbbi korok -  itt elsősorban 
a polgári társadalmak utáni korszak
ra gondolok, elég nagyot hajtva a tör
ténelem kerekén -  már mint családi 
ünnepet értelmezték e napot. A lé
nyeg, hogy a rég nem látott rokonok 
úyenkor összejöjjenek, s együtt le
gyenek.

Nemsokára átveszi a központi

célt a főzés, az étkezés. Szegény 
anyukák és nagymamák számára ez 
nem igazán volt ünnep, legalábbis 
szerény véleményem szerint. Mert 
míg a család többi tagja a fát díszí
tette vagy éppen hógolyózott az ud
varon, addig ők sütöttek-főztek a 
konyhában.

Majd jött a következő lépés, az 
ajándék értékének a „fitogtatása”. A 
drága aranyórák, P7-es számítógé
pek vagy netalántán autók is azt su
gallták; elérkeztünk a jóléti társa
dalom küszöbére, csak éppen még 
nem tudunk vele mit kezdeni!

És ezzel el is érkeztünk a jelenbe, 
mikor a lényeg már az, hogy ÉN vet
tem ajándékot, s ezáltal magamat 
magasztalva -  én lettem a jó, aki ad. 
Most már megteszik az olcsóbb 
„meglepik” is, én sem lepődöm meg 
ilyenkor a szokásos vadiúj zokniada
gon, mert hisz a karácsony nem erről 
szól. Ezen a rossz szokáson kellene 
valahogy változtatni!

Szerintem nem az a lényeg hogy 
mit kapott az ember, vagy hogy mit 
adott. Vissza kellene térnünk arra, 
hogy együtt legyen a család. Leg
alább egy napra, egy estére. Ebben a 
mai rohanó világban ez is nagyon 
nagy szó! S bár ezt az estét szokták a 
„szeretet ünnepének” is nevezni, én 
egy ismerősöm tavalyi sms-ét idé
zem ide befejezésként: „Bár a szere
tet ünnepénél nincsen szebb, mi az 
év 364 napján is ugyanúgy szeretjük 
egymást!”

Végit László Flórián

Mióta tavaly decemberben láttalak 
a 7-es buszon, újra hiszek benned, tö
retlenül és jobban, mint valaha. Ami
kor hétéves voltam, anyukám mond
ta. hogy írjak levelet, és te majd éjjel 
a kéményen át meglepsz, és műfe
nyőnk alá rejted az ajándékokat. Ak
kor nem jöttél, s én sokat gondolkoz
tam azon, vajon miért. Ma már tu
dom, hogy mivel gázfűtéses panelben 
lakunk, nyilván nem fértél be a kémé
nyen, meg a kívánságaim is nagyok 
voltak. Tetszik tudni Miklós bácsi ez 
a probléma megoldódott, ugyanis a 
közös képviselő kapott valami lakás
felújítási támogatást vagy mit, s elké
szült az új, nagyon szép, nagyon tá
gas kéményünk. Ha esetleg mégsem 
férsz be, kérlek, küldj egy sms-t, és 
megoldjuk.

Szóval öt erényt szeretnék kérni 
tőled 2004-re, melyeket fel szeret
ném aggatni az ország karácsonyfá
jára, hogy iránymutatásként ott le
begjenek, emlékként örökítve meg 
az idei esztendőt.

Az első erény, amit szeretnék, az a 
Bizalom. Szeretnék bízni abban, 
amit kampányok garmadáján át ma
gyaráztak belém, hogy az európai 
uniós csatlakozás változtatni fog a 
bennünk kialakult képen, a tagálla
mok tényleg egy nagy családot al
kotnak majd, ez az egész egy állam- 
szövetség lesz, nem egy orwell-i 
szövetségi állam. Végül bízni abban, 
hogy valóban mi választottunk, és 
nem kényszerültünk azáltal, hogy 
esetleg megszakították volna velünk 
a külpolitikai kapcsolatok nagy ré
szét, ha a népszavazás eredménye 
„nem” lett volna.

A második dolog, amit feltétlenül 
fel akarok akasztani, az a Hit, hogy 
hinni tudjak a brókerbotrány során 
előkerült határidőnaplókban szereplő 
kormánypárti és ellenzéki politiku
sok ártatlanságában, hogy csakis hi
vatalos ügyben és félreértetten talál
koztak a botrány két gyanúsítottjá
val, és hogy a külügyminiszter tény
leg nem üzente hölgyismerősén ke
resztül Kulcsár Attilának: „Kihúzunk 
a sz...ból, csak ne mondj semmit!”

Harmadszor Megértést kérnék. 
Szeretném megérteni, hogy érhet 
egy Irakban szolgálatot teljesítő, 
amerikaiak által kutyaként lelőtt ma
gyar srác élete kilencszázezer forin
tot úgy, hogy a Külügyminisztérium 
is csak egy nappal később értesül ró
la nem hivatalos forrásból, s a hiva
talos csak két nappal később érkezik 
felkérésre, ahogy az indok is hagy 
némi kívánnivalót maga után. Nem 
beszélve arról, hogy újabb feltevések 
szerint, lehetett a srác terroristák ál
dozata is. Természetes. Miért is nem 
gondoltam erre?

A negyedik a Jó ízlés lenne, annak 
érdekében, hogy szeressem a Nagy 
O-t, és a hasonló műsorokat mai mé
diánkban. Arra is gondoltam, hogy 
kérek néhány Noszály Sándort, akit 
felakasztás helyett rendelkezésére 
bocsátók a néhány hölgynek, aminek 
következtében nem kell megküzde
niük, nem kell csalódniuk, nem kell 
hasonló műsorokat forgatni, s így 
egy klassz film reklámblokkjában 
sem kell találkoznom vele naponta 
ötször. Persze rájöttem, hogy ben
nem van a hiba, úgyhogy maradjunk 
a Jó ízlésnél, jó?

Végül Megbecsülést akasztanék a 
fára, hogy az ország sok-sok köz- 
szolgálatot teljesítő dolgozóját meg
hívjam köré, és mindenki vehessen 
belőle kedvére. Fontos megbecsülni, 
amink van, azt, hogy a közszolgálati 
reform keretében tíz százalékot kirú
gunk, az újak nem kapnak lehetősé
get, jövőre pedig befagyasztjuk a bé
reket, majd megvonjuk a tizenhar
madik havi fizetést is. Hiszen a köz- 
szolgálat fontos...

Ezek voltak talán a legfontosabbak 
a számomra, ha esetleg még van hely 
a zsákodban, akkor kérnék magam
nak néhány virgácsot, amiért az idén 
sem tudtam ezekben a dolgokban bíz
ni és hinni, nem tudtam őket megérte
ni és megbecsülni, tudtam viszont 
csámcsogni rajtuk jóízűen és talán a 
jó ízlés határait is csak súrolva.

Pető Szabolcska 
22/B

Az Egészséges
Közgazdászokért Alapítvány

köszöni a 2002. évi adóból 
felajánlott 1%-okat, amelyek ösz- 
szege 434 816 Ft volt.

A felajánlott pénzből a 2003. évi 
programjainkon részt vevő hallga
tóink számára biztosítunk támoga
tást, illetve az alapítvány működési 
költségei egy részét tudjuk fedezni.

Segítségüket ismételten köszön
jük, bízunk benne, hogy lehetősé
geik szerint a jövő évben is támo
gatni fogják alapítványunkat céljai 
elérésében.

Az alapítvány kuratóriuma



8 8. SZÁM, 2003. DECEMBER
^ k ö z g a z á i ^

Szurkoló brigád a lelátón

Reszkethet a MAFC-Martos

A drapinkat (nagyzászló) megcsi
nálni inkább kellemes móka, mint 
elvesztegetett szabadidő, különösen, 
ha van sör, meg kellő mennyiségű 
festékspray a kéznél. A dalokat elég 
lekoppintani és átírni régebb óta mű
ködő társaságoktól -  még a legna
gyobbak közül is sokan csinálják ezt 
-  kell még egy dob, sok-sok piros 
cucc a csapat színéhez igazodva, az
tán jöhet a meccs!

Igazából egy nagylelkű, nagy 
mennyiségű sörfelajánlás is felgyor
sította a csoport megalakulásának 
folyamatát, ráadásul méltánytalan
nak éreztük azt. hogy hibátlanul me
netelő fiaink hétről-hétre támogatás 
nélkül hozzák meccseiket

És hogy honnan jött a név? (Ke
leti Brigád) Nem mindegy? Lényeg 
az, hogy jól hangzik, ráadásul a szur
kolóhad zöme a keleti megyékből 
verbuválódott, aki mégsem, azt meg 
nem zavarja. Ráadásul ki ne tudná 
Ali G jelszavainak egyikét, misze
rint „íffájd if di beft!”? (Eastside is 
the best helyesen, de hát a derék szí
nes bőrű képviselő sem tudott rende
sen angolul, akkor nekünk miért ké
ne? Legfeljebb a diploma miatt...)

Ellenoldali szurkolók híján, és 
kellő agykapacitás birtokában nem

tervezünk sem huligánakciókat, 
sem saját játékosaink megkergeté- 
sét de hogy ne sodródjunk végzete
sen messzire az uralkodó trendtől, 
választottunk ellenfelet magunk
nak, méghozzá a mieinkkel egy 
csoportban szereplő MAFC-Martos 
személyében. (Kell egy meccs, 
amire készülhetünk a bajnokság
ban!)

És hogy miért csináljuk? Mert 
higgyétek el nekem, jó buli a have
rokkal, barátnőkkel vasárnap délutá
nonként iszogatni egy kicsit, utána 
énekelni, tapsolni a győzelemnek, és 
végül megint csak iszogatni. Felejt
sétek el a labdarúgó stadionokban 
uralkodó viszonyokat, huligánokat, 
rohamrendőröket, itt ilyen nincs. 
(Miért is kéne lennie?)

Csak tesszük a dolgunkat a Kini
zsi parányi lelátóján, mint ahogyan a 
fiúk is a palánk alatt, egymás kölcsö
nös boldogsága érdekében.

A „nyitómeccsünkön” a KÖZ
GÁZ a Malévot látta vendégül. Le
het, hogy a fergeteges hangulat, no 
meg fiaink vajkeze volt a majd negy
ven pontos különbség és a 101 do
bott pont oka, de az biztos, hogy aki 
nem volt ott, az sajnálhatja.

Sztancsik Richárd

Diákcégek versenyben
2003 tavaszán kísérleti programot 
hirdetett a Kisvállalkozás-fejlesztési 
Központ a BKTE Alapítvánnyal kö
zösen Vállalkozásbarát Egyetem -  
Vállalkozásképes Hallgatók cím
mel a Kisvállalkozói Szakirány 
hallgatói számára.

A pályázathoz a pénzügyi forrást 
a UPC Magyarország által a BKTE 
alapítványnak a diákok vállalkozó- 
készségének fejlesztését célul kitűző 
programokra átadott összeg képezte. 
A kiírt pályázat keretében a hallga
tók vázlatos üzleti tervet, üzleti kon
cepciót nyújtottak be, cégenként 
maximálisan 500 000 forint támoga
tás célirányos elköltésére. A pályá
zott összeg segítségével önálló, a 
Cégbíróságon is bejegyzett, de ha
táridővel, 2004 tavaszán megszünte
tendő céget kellett alapítaniuk. Bár a 
jogi forma szabadon választott volt, 
a gyakorlat hamarosan igazolta, ki
zárólag a betéti társaság felel meg 
ilyen kísérleti cégek számára.

A három beadott -  és egyben 
nyertes -  pályázat piacválasztása bi
zonyítja, hogy az egyetem jól készí
ti fel a hallgatókat a makrogazdaság 
várható folyamataiból, mindhárom 
cég dinamikusan bővülő piacon pró
bál teret nyerni magának.

A Vice Versa Bt. fordítással fog
lalkozik. Mindkét alapítójának szak
ismeretből több van a tarsolyában, 
mint az átlag egyetemistáktól elvárt 
„szakmai vizsgával súlyosbított kö
zép- vagy felsőfok” angolból, nem
csak több nyelvet tudnak, de egyi
kük kiegészítő fordítóképzésre is jár 
a BME-re. A jó piacválasztást iga
zolja, hogy már van megrendelésük, 
árbevételük, és joggal bizakodnak 
abban, hogy némi marketing után 
mind több potenciális megrendelő 
figyel fel rájuk, válik megbízójukká.

(Honlapjuk címe: http://www.vice- 
versabt.hu.) Talán érdemes megem
líteni, hogy megbízóként már az 
egyetem, illetve szervezeti egységei 
is megjelentek, professzorok is kér
nek néha szakszerű segítséget egy- 
egy cikk idegen nyelvi formába ön
téséhez vagy lektorálásához.

Négyfős csapat állt össze Euro- 
projekt 2000 Bt. néven azzal a terv
vel, hogy kis- és középvállalkozók 
vagy más megrendelők számára pá
lyázatok elkészítését, megírását vál
lalja. Jóllehet Magyarország EU- 
csatlakozásával e piacon is robba
násszerű fejlődés várható, mégis a 
csapat szembetalálta magát az indu
lás nehézségeivel. A megbízók lehe
tőség szerint referenciát kérnének, 
sőt, ha lehet, olyan referenciát, ahol 
a pályázatkészítő elnyert pályázato
kat tud felmutatni. Hőseink, bár tud
ják magukról, hogy még valóban 
nem profik e téren, joggal bíznak ab
ban, hogy a piacon jelenleg nyüzsgő 
konkurencia jelentős hányada is 
csak most tanulja a szakmát. Hamar 
rájöttek arra is, nem érdemes piaci 
konkurensként szállni szembe né
hány tanárukkal, hanem partnersé
get ajánlanak, vállalják az alvállal
kozói aprómunkák elvégzését ta
pasztaltabb cégek mellett méltányos 
árakkal, annak érdekében, hogy be
letanuljanak a pályázatírás fogásai
ba, megszerezzék az első referenciá
kat, kialakuljanak kapcsolataik.

Elitebbnek tűnő piac, amelyre 
egy hatfős csapat vállalkozott: hon
lapokat készíteni kis- és középvál
lalkozások (valamint bármely más 
megrendelő) számára. Valóban, ma 
úgy tűnik, nagyon sokan vállalkoz
nak ilyesmire, mégis bizton állíthat
juk, hogy az elkövetkező öt évben 
legalább 4-5-szörösére fog emelked
ni a saját honlappal rendelkező cé

gek száma, tehát ez a piac is bővül, 
ugrásszerűen fejlődik. Talán még 
nem késő beszállni, reménykednek a 
Hálótársak 2003 Bt. tagjai, és nem 
titkolják azt sem, vállalkozásuk 
egyik célja, hogy szakmai gyakorla
tot szerezzenek az egyetemen 
egyébként tanult információtechni
ka mellé.

A UPC forrásából a BKTE Alapít
ványtól elnyert pénzügyi támogatás 
arra lehet garancia, hogy ezek a cé
gek akkor sem jelentenek ráfizetést 
alapítóiknak, ha netán az egyéves 
szárnypróbálgatás csak arra lesz ele
gendő, hogy a gyakorlatban tanulják 
meg, mit is jelent vállalkozni, kap
csolatokat építeni, milyen is a marke
ting akkor, ha saját bőrünkre megy 
a játék.

A cél persze nem a bukás, hanem 
az üzleti siker, ebben támogatja a 
vállalkozásokat, hogy minden cég 
mellett a KFK által kijelölt mentor 
segíti tanácsaival a csapatot, segít a 
felmerülő problémák megoldásában. 
Az, hogy e kísérleti vállalkozások 
beindítása pedagógiai funkcióját be
tölti, már napjainkra is látható, hi
szen a cégek még meg sem alakul
tak, amikor már gyűltek tapasztala
taik: nem könnyű olyan cégnevet ta
lálni, ami kifejező, ugyanakkor ne 
lenne már foglalt, avagy hogy a 
nagy létszám kétségtelenül jelentős 
tapasztalati tőke, de gondot okoz, 
amikor egyszerre minden tagnak alá 
kell írnia valamely okiratot.

A kísérleti program eredményeit a 
Kisvállalkozás-fejlesztési Központ 
és a BKTE Alapítvány folyamatosan 
értékeli, és az anyagi lehetőségek 
függvényében döntenek a pályázat 
kiterjesztéséről, újbóli meghirdeté
séről.

Szirmai Péter, 
a VE-VH projekt vezetője

A magyar sörnagykövet a sörfogyasztás kultúrájáról

A magyarok tudnak sörözni, azon
ban még lehet alakítani és formálni 
a sörfogyasztási kultúrát hazánk
ban. Mindezt szem előtt tartva kezdi 
meg munkáját Németh Kristóf, az 
új magyar sörnagykövet, aki mind
emellett a Budapesti Kamaraszín
ház tagja és a Gödöllői Művelődési 
Ház igazgatója.

-  Te vagy Magyarország sörnagy
követe.

-  Nem én vagyok az első, előttem 
ezt a megtisztelő tisztséget több mint 
egy évig Farkasházy Tivadar viselte. 
Ebben egyrészt van generációs újí
tás is, másrészt nem örök életre szól, 
hanem mint egy mandátumot, egy

bizonyos időre kapja az 
ember bizonyos felada
tokkal. Ezek a felada
tok rendkívül nemesek, 
és éppen ezért nagyon 
fontos, hogy maga a sör 
nagykövete mindig már
kák és sörgyárak fölött 
áll. A Magyar Sörgyár
tók Szövetsége a ma
gyarországi öt nagy 

gyárat tömöríti. A díjat az elnöktől. 
Tömör Lászlótól és Farkasházy Ti
vadartól vettem át nyáron egy ren
dezvényen. Ott néhány mondatban 
a közönség előtt is megvitathattuk, 
kellőképpen humoros és ironikus 
formában, miért is jó sömagykövet- 
nek lenni, hogyan kell elkerülni a 
sörpocak növesztését.

-  Hogyan esett rád a választás?
-  Ezt a tisztséget úgy lehetett el

nyerni, hogy sörgyári dolgozók és a 
közönség körében közvélemény-ku
tatást végeztek, ami egyfelől a nép
szerűséget vizsgálta, másfelől pedig 
azt, hogy kik azok a személyek, 
akiktől ilyenfajta funkciót elfogad
nak az emberek.

-  Mi a feladatod?
-  A kulturált sörfogyasztás nép

szerűsítése, bár azt gondolom, Ma
gyarországot nem kell megtanítani 
sörözni, mert van sörkultúránk, de 
finomítani lehet rajta.

-  Például mivel?
-  Egy sörözés nem feltétlenül az 

italozásról szól, hanem arról, hogy 
alkoholtartalmú nedű mellett beszél
getve a barátok összejöhessenek, és 
a sörfogyasztás társasági aktussá 
váljon. Az a kultúra, amivel színmű
vészként és egy művelődési intéz
mény vezetőjeként foglalkozom, 
összefügghet a vendéglátással. Sze
retném felhívni a figyelmet azokra 
az apróságokra, amelyek kulturálttá 
és rendkívül tisztává tudják tenni a 
sörözést. A sörgyárak dolgozóival 
a következő egy-másfél esztendőben 
rendszeresen fogok találkozni, részt 
veszek a rendezvényeiken, hiszen a 
gyárak és technológiák megismerése 
és későbbi megismertetése a széle
sebb publikummal fontos feladat.

-  Milyen volt az első találkozásod 
az itallal?

-  Szüleim figyelmét kijátszva,

édesapám söréből ittam egy kortyot, 
mert láttam, hogy a felnőttek mindig 
isszák a sört. Az első élményem még 
olyan volt, hogy azt mondtam: én 
ezt soha! Keserű, borzasztó, ször
nyű. A gimnazista évek alatt felfe
deztem azonban ennek csodáját.

-  Lehet-e egy sörivó ínyenc?
-  Abszolút. Minden márkát más

hogy kell csapolni, más a hivatalos 
csapolási módja. Például egy belga 
csapolási mód szerint a habnak ki 
kell jönnie, kicsorognia a pohár ol
dalára. Aztán az ember vízbe mártja, 
letörli, és még egy cseppfogót is rá
tesz. Míg más típusú söröknél nem 
szabad, hogy akár egy csepp is ki
jöjjön.

-  Az alkoholmentes sör is jó  sör?
-  Sokat motoroztam a nyáron, és 

akkor jó volt alkoholmentes sört in
ni, mert hihetetlen felelőtlenségnek 
tartom, hogy valaki ittasan vezessen 
járművet.

-  Koccint-e egy magyar sörrel?
-  Szerintem nem. A hagyományo

kat ápolni kell. Hagyomány, kultúra, 
sör, ezek összefüggő fogalmak.

Horváth Ágnes

közgazcktf^
A Budapesti

Közgazdaságtudományi és 
Államigazgatási Egyetem 

közéleti és kulturális hírlapja

Megjelenik szorgalmi 
időszakban havonta.

A szerkesztőbizottság elnöke: 
Gálik Mihály 
Főszerkesztő:
Faragó József 

Felelős szerkesztő:
D. Szekeres Ágnes 

E számunk munkatársai: 
Ambrus Dávid, Bródy András, Erdős 
Tamás, Györgyei Szabó Magdolna, 

Halay Edit, Komócsin Sándor, 
Kovács Tamás, Peidl Balázs, 
Pető Szabolcs, Sándor Béla, 

Szirmai Péter, Sztancsik Richárd, 
Végh László Flórián 

Fotó: Nehéz-Posony Kata 
Tipográfia: Lorentz Attila 
Szerkesztőség és kiadó:

1093 Budapest, Fővám tér 8. 
Tel.: 218-0356

E-mail: kozgazdasz-ujsag@bkae.hu 
Kiadja a BKÁE rektora 

Szerkesztőségi fogadóóra: 
kedd-csütörtök 12.00-14.00 óra, 

144-es szoba
Tördelés, nyomdai előkészítés: 

Perjési Grafikai Stúdió 
Nyomdai kivitelezés: 
Petró-Land Nyomda 

ISSN: 0230-7529


	2003-12-01 / 8. szám

